

[Für die deutsche Version klicken Sie hier](#)

ENGLISH

EVENTS

101st German Katholikentag (Catholics Day), Münster (11 May 2018)

In the framework of the 101st Katholikentag (German Catholics Day) on 11 May, Conrad Schetter will participate in the discussion “Destroyed states can not be easily rebuilt!?”. Discussed topics are how lessons learned from the Afghanistan mission can be used for the situation in Mali and Syria. Reinhard Erös and Winfried Nachtwei will also take part in the discussion.

[Further information](#) | Contact: Conrad Schetter at conrad.schetter@bicc.de

Cross-border cooperation workshop, Khartoum, Sudan (9–10 May 2018)

In close partnership with the Sub-Regional Arms Control Mechanism (SARCOM) and the Regional Centre for Small Arms (RECSA), BICC will conduct a “Cross-Border Cooperation Workshop” for the SARCOM region. Within the workshop participants from the six SARCOM member states, e.g. Chad, Central African Republic, Democratic Republic of the Congo, Libya, South Sudan and Sudan will discuss current challenges and threats in regard to illicit trafficking of small arms before identifying best practices and opportunities to increase joint border law-enforcement cooperation within the region.

Contact: Matthias Krötz at matthias.kroetz@bicc.de

International conference “Peace and Conflict Studies: Perspectives from the Global South”, Erfurt (3–4 May 2018)

In the framework of the conference “Peace and Conflict Studies: Perspectives from the Global South”, Conrad Schetter will be a discussant in the closing panel “A Paradigm Shift? Identifying a Unique Research Agenda from the Global South”. The conference is organized by the Willy Brandt School of Public Policy of the University of Erfurt.

Contact: Conrad Schetter at conrad.schetter@bicc.de

Field research on the long-term impact of displacement and return patterns, Sierra Leone/Liberia (23 April–2 June 2018)

Markus Rudolf and Elke Grawert are travelling to Sierra Leone and Liberia for field research on the long-term impact of displacement and return patterns that have occurred since the end of the violent conflicts of the 1990s. The field research takes place within the research project "Protected rather than protracted. Strengthening refugees and peace", funded by the German Federal Ministry for Economic Cooperation and Development (BMZ).

Contact: Elke Grawert at elke.grawert@bicc.de

Presentation "Taliban, Refugees and Bundeswehr", Bonn (24 April 2018)

Conrad Schetter gave a presentation at Treff Holtorf on "Taliban, Refugees and Bundeswehr: Afghanistan between hope and lack of prospects".

Contact: Conrad Schetter at conrad.schetter@bicc.de

Workshop "Best and worst practices in (re-)integrating the displaced: Lessons from Liberia", Monrovia, Liberia (19 April 2018)

In Cooperation with the Kofi Annan Institute for Conflict Transformation (KAICT), BICC conducted a workshop on experiences Liberia made in the post-conflict period in regard to refugee and reintegration policy. "Best" and "worst" practices were scrutinized to highlight possible risks, potentials and alternatives, also in regard to the Global Compact on Refugees. The workshop was conducted in the framework of the project "Protected rather than protracted – Strengthening refugees and peace" and was attended by practitioners, officials, and experts from different organizations, the government and the international community.

Contact: Markus Rudolf at markus.rudolf@bicc.de

Symposium "Between Europe and the Orient", Almaty, Kasachstan (16–18 April 2018)

Marc von Boemcken participated in the "Status Symposium" - Between Europe and the Orient. A Focus on Research and Higher Education in/on Central Asia and the Caucasus", organized by the Volkswagen Foundation. The associate researchers / project partners of BICC, Nina Bagdasarova, Khushbakht Hojiev, Aksana Ismailbekova, Asel Myrzabekova and Jafar Usmanov took part as well. Together, they presented the research results of the project "Local Security-Making in Tajikistan and Kyrgyzstan" that is funded by the Volkswagen Foundation.

Contact: Marc von Boemcken at marc.von.boemcken@bicc.de

Panel discussion on the arms export policy of the new federal government, Berlin (16 April 2018)

Max Mutschler participated in a panel discussion on the arms export policy of the new federal government ("Auf dem Weg zu einer restriktiven Rüstungsexportpolitik? Wird die neue Bundesregierung liefern?"). The event was organized by the Joint Conference Church and Development (GKKE).

[Further information](#) | Contact: Max Mutschler at max.mutschler@bicc.de

Conference: 50th Colloquium of the German Association for Peace and Conflict Studies (AFK), Berlin (12 -14 April 2018)

The conference on the occasion of the 50th anniversary of the German Association for Peace and Conflict Studies (AFK) "Peace–Conflict–Science. Reflections on Research and Practice" dealt with the topics of practical relevance, inter- and transdisciplinarity of peace and conflict studies.

On 12 April, Conrad Schetter moderated the panel "Expectations held by others and the peace and conflict community itself of its stance against the background of today's conflicts and challenges" (in German).

On 14 April, Marie Müller-Koné presented a paper on land conflicts in West Africa entitled "The danger of autochthony: Fueling violence or regulating the integration of foreigners in Côte d'Ivoire?"

[Further information](#) | Contact: Conrad Schetter at conrad.schetter@bicc.de and Marie Müller-Koné at marie.mueller@bicc.de

Wrap-up workshop on protracted refugee situations, Quito, Ecuador (12 April 2018)

In the framework of field research in Ecuador related to the project "Protected rather than protracted—Strengthening refugees and peace" (funded by the German Federal Ministry for Economic Cooperation and Development, BMZ), Clara Schmitz-Pranghe conducted a wrap-up workshop in Quito to present her provisional results to the participants from practice, politics and science.

Contact: Clara Schmitz-Pranghe at clara.schmitz-pranghe@bicc.de

Workshop “Is Stabilisation a Panacea for Violent Conflicts? Explorations of the Cases of Programmes for Forced Displacement, SSR/Train and Equip, and Humanitarian and Development Aid”, Geneva, Switzerland (9 April 2018)

In cooperation with the Graduate Institute Geneva and the Global Migration Centre, BICC conducted a workshop that aimed at gaining a clearer understanding of what stabilization encompasses as a concept its means and practices. Furthermore, the short- and long-term measures related to stabilization were discussed as well as relating experiences from different policy fields. Scenarios for future stabilization programmes in Syria were discussed. Participants were practitioners and academics working on issues related to stabilization in contexts of violent conflict.

[Further information](#) | Contact: Esther Meininghaus at esther.meininghaus@bicc.de

Founding Symposium “Future Rural Africa. Pioneering and social-ecological transformation”, Bonn (9 April 2018)

Conrad Schetter and Marie Müller-Koné attended the Founding Symposium of the Collaborative Research Center (CRC) entitled “Future Rural Africa. Pioneering social-ecological transformation”. The CRC is a joint research centre of the Universities of Bonn and Cologne and BICC.

[Further information](#) | Contact: Marie Müller-Koné at marie.mueller@bicc.de

Expert trainings “Causes of migration and displacement”, Groß Gerau (5 April 2018)

Katja Mielke conducted two expert trainings on the causes of migration and forced displacement from Afghanistan and Pakistan for volunteers engaged with refugees and public officials. The training was organized by the Refuge and Asylum Division of the district authority of Groß Gerau, Hesse, Germany.

Contact: Katja Mielke at katja.mielke@bicc.de

6th Global Conference on Renewables and Energy Efficiency for Desert Regions, Amman, Jordan (3–5 April 2018)

From 3 to 5 April, under the patronage of HRH Prince Hamza Bin Al Hussein, the University of Jordan together with other Jordanian universities organized the “6th Global Conference on Renewables and Energy Efficiency for Desert Regions” (GCREEDER 2018) in Amman. On 3 April, Shahrazad Far presented on the main results of the [MENA SELECT](#) project covering three country cases (Morocco, Jordan and Tunisia).

[Further information](#) | Contact: Shahrazad Far at shahrazad.far@bicc.de

NEW PUBLICATIONS

[Isikozlu, E., & Heinke, S. \(Eds.\). \(2018, April\). "Dirty Peace?" The Political Economy of Peacebuilding \(BICC Knowledge Notes series No. 1/2018\). Bonn: BICC.](#)

[Hansel, M., Mutschler, M. M., & Dickow, M. \(2018\). Taming cyber warfare: lessons from preventive arms control. *Journal of Cyber Policy*.
<https://doi.org/10.1080/23738871.2018.1462394>.](#)

[Schetter, C. \(2018\). Die SDGs in Bürgerkriegsgesellschaften: Zur Umsetzung globaler Entwicklungsvorstellungen in Afghanistan. In T. Debiel \(Ed.\), *Entwicklungspolitik in Zeiten der SDGs - Essays zum 80. Geburtstag von Franz Nuscheler* \(pp. 71-75\). Duisburg/Bonn: Institut für Entwicklung und Frieden/Stiftung Entwicklung und Frieden.](#)

[Korf, B., Raeymaekers, T., Schetter, C., & Watts, M. J. \(2018\). Geographies of Limited Statehood. In T. Risse, T. A. Börzel, & A. Draude \(Eds.\), *The Oxford Handbook of Governance and Limited Statehood* \(pp. 167-190\). Oxford: Oxford Handbooks.](#)

PRESS RELEASES

24 April 2018

[UN Panel of Experts on Yemen \ BICC Expert Appointed](#)

19 April 2018

[Neuer Forschungsbericht: Das Studium für Geflüchtete ist Herausforderung und Chance für Hochschulen](#)

10. April 2018

[New publication \ "Dirty Peace?" The Political Economy of Peacebuilding](#)

[Neue Publikation \ "Dirty Peace?" The Political Economy of Peacebuilding](#)

9. April 2018

[Expert workshop \ Is stabilization a panacea for violent conflicts?](#)

BICC IN THE MEDIA

10 April 2018

Phoenix (YouTube): [Prof. Andreas Heinemann-Grüder zum Besuch des ukrainischen Präsidenten Petro Poroschenko am 10.04.18](#). Interview with Andreas Heinemann-Grüder (in German)

DEUTSCH

AKTIVITÄTEN

101. Deutscher Katholikentag, Münster (11. Mai 2018)

Am 11. Mai wird Conrad Schetter im Rahmen des 101. Katholikentag in Münster an dem Gespräch „Zerstörte Staaten kann man nicht einfach wiederaufbauen!“ teilnehmen. Diskutiert werden unter anderem die Lehren aus dem Afghanistan-Einsatz für Mali und Syrien. Auch an der Diskussion teilnehmen werden Reinhard Erös und Winfried Nachtwei.

[Weitere Informationen](#) | Kontakt: Conrad Schetter unter conrad.schetter@bicc.de

Workshop zur grenzübergreifenden Zusammenarbeit, Khartum, Sudan (9. - 10. Mai 2018)

In enger Zusammenarbeit mit dem Sub-Regional Arms Control Mechanism (SARCOM) und dem Regional Centre for Small Arms (RECSA) wird das BICC einen Workshop zur grenzübergreifenden Zusammenarbeit für die SARCOM-Region ausrichten. Im Rahmen des Workshops werden Teilnehmer der sechs SARCOM Mitgliedstaaten, Chad, Zentralafrikanische Republik, Demokratische Republik Kongo, Libyen, Süd Sudan und Sudan aktuelle Herausforderungen und Bedrohungen in Bezug auf den illegalen Handel von Kleinwaffen erörtern bevor sie bewährte Verfahren (best practices) identifizieren und Möglichkeiten zur Stärkung der Zusammenarbeit zwischen den Grenzschutzbehörden in der Region aufzeigen.

Kontakt: Matthias Krötz unter matthias.kroetz@bicc.de

Internationale Konferenz "Peace and Conflict Studies: Perspectives from the Global South", Erfurt (3. - 4. Mai 2018)

Conrad Schetter wird im Rahmen der Konferenz "Peace and Conflict Studies: Perspectives from the Global South" in dem Abschlusspanel "A Paradigm Shift? Identifying a Unique Research Agenda from the Global South" als Diskutant teilnehmen. Die Konferenz wird ausgerichtet von der Willy Brandt School of Public Policy der Universität Erfurt.

Kontakt: Conrad Schetter unter conrad.schetter@bicc.de

Feldforschung zu langanhaltenden Auswirkungen von Vertreibungs- und Rückkehrmustern, Sierra Leone/Liberia (23. April – 2. Juni 2018)

Markus Rudolf und Elke Grawert reisen nach Sierra Leone und Liberia, um Feldforschung zu langanhaltenden Auswirkungen von Vertreibungs- und Rückkehrmustern zu betreiben, die seit dem Ende der gewaltsamen Konflikte in den 1990er aufgetreten sind. Die Feldforschung findet im Rahmen des Projekts „Protected rather than protracted – Strengthening refugees and peace“ statt, das vom Bundesministerium für wirtschaftliche Zusammenarbeit und Entwicklung (BMZ) gefördert wird.

Kontakt: Elke Grawert unter elke.grawert@bicc.de

Vortrag "Taliban, Flüchtlinge und Bundeswehr", Bonn (24. April 2018)

Conrad Schetter referierte auf Einladung des Treff Holtorf zu dem Thema „Taliban, Flüchtlinge und Bundeswehr: Afghanistan zwischen Hoffnung und Perspektivlosigkeit“.

Kontakt: Conrad Schetter unter conrad.schetter@bicc.de

Workshop "Beste und schlechteste Praktiken der (Re-)Integration von Vertriebenen: Erkenntnisse aus Liberia, Monrovia, Liberia (19. April 2018)

In Kooperation mit dem Kofi Annan Institut für Konflikttransformation (KAICT) richtete das BICC einen Workshop zu den Erfahrungen aus, die Liberia in der Zeit nach dem Konflikt in Bezug auf die Flüchtlings- und Reintegrationspolitik gemacht hat. „Beste“ und „schlechteste“ Praktiken wurden hinterfragt, um mögliche Risiken, Potenziale und Alternativen auch im Hinblick auf den Global Compact on Refugees aufzuzeigen. Der Workshop fand im Rahmen des Projekts "Protected rather than protracted – Strengthening refugees and peace" statt und wurde von Praktikern, Offiziellen und Experten verschiedener Organisationen, der Regierung und der internationalen Gemeinschaft besucht.

Kontakt: Markus Rudolf unter markus.rudolf@bicc.de

Symposium "Between Europe and the Orient", Almaty, Kazakhstan (16.-18. April 2018)

Marc von Boemcken nahm an dem "Status-Symposium"- Between Europe and the Orient. A Focus on Research and Higher Education in/on Central Asia and the Caucaus" teil, das von der Volkswagenstiftung ausgerichtet wurde. Gemeinsam mit den Associate Researchern / Projektpartnern des BICC Nina Bagdasarova, Khushbakht Hojiev, Aksana Ismailbekova, Asel Myrzabekova and Jafar Usmanov präsentierte er die Forschungsergebnisse des Projekts "Local Security-Making in Tajikistan and Kyrgyzstan", das von der Volkswagenstiftung gefördert wird.

Kontakt: Marc von Boemcken unter marc.von.boemcken@bicc.de

Podiumsdiskussion zur Rüstungsexportpolitik der neuen Bundesregierung, Berlin (16. April 2018)

Max Mutschler nahm an einer Podiumsdiskussion zur Frage der Rüstungsexportpolitik der neuen Bundesregierung teil ("Auf dem Weg zu einer restriktiven Rüstungsexportpolitik? Wird die neue Bundesregierung liefern?"). Die Veranstaltung wurde von der Gemeinsamen Konferenz Kirche und Entwicklung (GKKE) organisiert.

[Weitere Informationen](#) | Kontakt: Max Mutschler unter max.mutschler@bicc.de

Konferenz: 50. Kolloquium der Arbeitsgemeinschaft für Friedens- und Konfliktforschung (AFK), Berlin (12.- 14. April 2018)

Die Konferenz anlässlich des 50. Jubiläums der Arbeitsgemeinschaft für Friedens- und Konfliktforschung (AFK) „Frieden – Konflikt – Wissenschaft. Reflexionen zu Forschung und Praxis“ befasste sich mit Themen wie Praxisorientierung und Inter- und Transdisziplinarität der Friedens- und Konfliktforschung.

Am 12. April moderierte Conrad Schetter das Podium „Fremd- und Selbsterwartungen an die Friedens- und Konfliktforschung vor dem Hintergrund heutiger Konflikte und Herausforderungen“.

Am 14. April präsentierte Marie Müller-Koné ein Paper zu Landkonflikten in West-Afrika mit dem Titel „The danger of autochthony: Fueling violence or regulating the integration of foreigners in Côte d'Ivoire?“.

[Weitere Informationen](#) | Kontakt: Conrad Schetter unter conrad.schetter@bicc.de und Marie Müller-Koné unter marie.mueller@bicc.de

Wrap-up workshop zu langanhaltenden Fluchtsituationen, Quito, Ecuador (12. April 2018)

Im Rahmen der Feldforschung in Ecuador für das Projekt „Protected rather than protracted—Strengthening refugees and peace“ (gefördert vom Bundesministerium für wirtschaftliche Zusammenarbeit und Entwicklung, BMZ), organisierte Clara Schmitz-Pranghe einen Wrap-up Workshop in Quito, um ihre vorläufigen Forschungsergebnisse den Teilnehmern aus Politik, Wissenschaft und Praxis zu präsentieren.

Kontakt: Clara Schmitz-Pranghe unter clara.schmitz-pranghe@bicc.de

Workshop „Is Stabilisation a Panacea for Violent Conflicts? Explorations of the Cases of Programmes for Forced Displacement, SSR/Train and Equip, and Humanitarian and Development Aid“, Genf, Schweiz (9. April 2018)

In Kooperation mit dem Graduate Institute Geneva und dem Global Migration Centre veranstaltete das BICC einen Workshop, auf dem Teilnehmer diskutierten, was Stabilisierung konzeptionell bedeutet und welche Mittel und Praktiken sie umfasst. Darüberhinaus erörterten die Teilnehmer, wie Stabilität kurz- und langfristig gemessen werden kann. Verwandte Erfahrungen verschiedener Politikfelder und Szenarien zukünftiger Stabilisierungsprogramme in Syrien waren ebenfalls Thema des Expertenworkshops. Die Teilnehmenden kamen aus Praxis und Wissenschaft und arbeiten zu Problemen in Bezug auf Stabilisierung im Kontext von gewaltsamen Konflikten.

[Weitere Informationen](#) | Kontakt: Esther Meininghaus unter esther.meininghaus@bicc.de

Gründungssymposium „Zukünftiges ländliches Afrika. Zukunftsweisende und sozial-ökologische Transformation“, Bonn (9. April 2018)

Conrad Schetter und Marie Müller-Koné nahmen am Gründungssymposium des Collaborative Research Center (CRC) mit dem Titel „Zukünftiges ländliches Afrika. Zukunftsweisende und sozial-ökologische Transformation“ teil. Das CRC ist ein gemeinsames Forschungszentrum der Universität Bonn, der Universität Köln und des BICC.

[Weitere Informationen](#) | Kontakt: Marie Müller-Koné unter marie.mueller@bicc.de

Expertenlehrgang „Ursachen von Migration und Flucht“, Groß Gerau (5. April 2018)

Katja Mielke führte zwei Fachfortbildungen zu Fluchtursachen in Pakistan und Afghanistan für Angestellte der Kreisverwaltung sowie Ehrenamtliche in der Flüchtlingsarbeit durch. Die Fortbildung wurde von der Stabsstelle Flucht und Asyl der Kreisverwaltung Groß Gerau, Hessen, organisiert.

Kontakt: Katja Mielke unter katja.mielke@bicc.de

6. Globale Konferenz zu erneuerbaren Energien und Energieeffizienz in Wüstenregionen, Amman, Jordanien (3.- 5. April 2018)

Vom 3. bis 5. April fand unter der Schirmherrschaft von SE Prinz Hamza Bin Al Hussein in Amman die internationale Konferenz "6th Global Conference on Renewables and Energy Efficiency for Desert Regions" (GCREEDER 2018) statt. Sie wurde von der Universität Jordanien zusammen mit anderen Universitäten des Landes organisiert. Am 3. April stellte Shahrazad Far die wichtigsten Ergebnisse des Forschungsprojekts [MENA SELECT](#) vor, die auf Länderstudien in Marokko, Jordanien und Tunesien basieren.

[Weitere Informationen](#) | Kontakt: Shahrazad Far unter shahrazad.far@bicc.de

NEUE PUBLIKATIONEN

[Isikozlu, E., & Heinke, S. \(Eds.\). \(2018, April\). "Dirty Peace?" The Political Economy of Peacebuilding \(BICC Knowledge Notes series No. 1/2018\). Bonn: BICC.](#)

[Hansel, M., Mutschler, M. M., & Dickow, M. \(2018\). Taming cyber warfare: lessons from preventive arms control. *Journal of Cyber Policy*. <https://doi.org/10.1080/23738871.2018.1462394>.](#)

[Schetter, C. \(2018\). Die SDGs in Bürgerkriegsgesellschaften: Zur Umsetzung globaler Entwicklungsvorstellungen in Afghanistan. In T. Debiel \(Ed.\), *Entwicklungspolitik in Zeiten der SDGs - Essays zum 80. Geburtstag von Franz Nuscheler* \(pp. 71-75\). Duisburg/Bonn: Institut für Entwicklung und Frieden/Stiftung Entwicklung und Frieden.](#)

[Korf, B., Raeymaekers, T., Schetter, C., & Watts, M. J. \(2018\). Geographies of Limited Statehood. In T. Risse, T. A. Börzel, & A. Draude \(Eds.\), *The Oxford Handbook of Governance and Limited Statehood* \(pp. 167-190\). Oxford: Oxford Handbooks.](#)

PRESSEERKLÄRUNGEN

24. April 2018

[UN Panel of Experts on Yemen \ BICC Expert Appointed](#)

19. April 2018

[Neuer Forschungsbericht: Das Studium für Geflüchtete ist Herausforderung und Chance für Hochschulen](#)

10. April 2018

[New publication \ "Dirty Peace?" The Political Economy of Peacebuilding](#)

[Neue Publikation \ "Dirty Peace?" The Political Economy of Peacebuilding](#)

9. April 2018

[Expert workshop \ Is stabilization a panacea for violent conflicts?](#)

BICC IN DEN MEDIEN

10. April 2018

Phoenix (YouTube): [Prof. Andreas Heinemann-Grüder zum Besuch des ukrainischen Präsidenten Petro Poroschenko am 10.04.18](#). Interview mit Andreas Heinemann-Grüder

Follow @BICC_Bonn on Twitter/
Folgen Sie @BICC_Bonn auf Twitter
twitter.com/BICC_Bonn

Please do not reply to this email; this address is not monitored. Please use pr@bicc.de for any inquiry.

The newsletter is not displayed correctly? Please contact: pr@bicc.de